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Summary

        
Gilles de la Tourette syndrome is considered to be the most pronounced form of the clinically heterogeneous spectrum of tic disorders and is often associated with psychiatrically abnormal behaviour. It does no longer seem justified to regard chronic tics and Gilles de la Tourette syndrome as fundamentally different nosological entities. Diagnosis of a tic/Tourette syndrome must still be largely determined clinically and therefore remains unidentified for a long time, especially if clinical symptoms are not very pronounced. Proper diagnosis is only possible if the phenomenology is fully known. At present no fundamentally relevant instrumental examination tools are available to enable a safe diagnosis.


      
        
Zusammenfassung

        
Das Tourette-Syndrom (TS) gilt als die stärkste Ausprägungsform des klinisch heterogenen Spektrums von Tic-Störungen und ist häufig mit psychiatrischen Verhaltensauffälligkeiten assoziiert. Es erscheint heute nicht mehr gerechtfertigt, chronische Tics und das Tourette-Syndrom als grundsätzlich unterschiedliche nosologische Entitäten zu betrachten. Die Diagnose eines Tic/Tourette-Syndroms ist auch heute weitestgehend klinisch zu stellen, sie wird - insbesondere bei geringer klinischer Ausprägung - oft deshalb lange verkannt, da nur die vollständige Kenntnis der Phänomenologie eine richtige Diagnose erlaubt. Wegweisende diagnosesichernde apparative Untersuchungsverfahren stehen gegenwärtig nicht zur Verfügung.
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